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OBRTNI VESTNIK
Strokovni list za povzdigo in napredek obrtništva Dravske banovine

»OBRTNI VESTNIK«
M iaja tedensko in sicer vsak 

l petek te r  stane:
M loletno Din 40-—
p o l le tn o ..............................Din 20-—
posamezna Š tevilka. . Din 1 —

Glasilo „Zveze obrtnih zadrug v Ljubljani", „Splošne zveze obrtnih 
zadrug v Mariboru" in obrtnih društev Dravske banovine.

Uredništvo in npravništvo: Ljubljana, Beethovnova ulica 10.

Netrankiranl dopisi 
se ne sprejemajo. Rokopisi se no 
vračajo. Ponatlski dovoljeni le a 

navedbo vira.

Stev. pri poštni hranilnici, 
podružnici v Ljubljani 10.860.

XIII. letnik. V LJUBLJANI, dne 26. septembra 1930. Štev. 39.

Iz Zbornice T. 0 . 1. 
v Ljubljani. Plenarna seja Zbornice T. O. I.

Naš gospodarski položaj in delo Zbornice T. O. I. — Prometna in 
davčna vprašanja. — Zavod za pospeševanje obrta.

Cenjeni gospod
Ivan Lombar, 

urednik »Obrtnega Vestnika« 
'Ljubljana.

Z ozirom na članek »Iz zbornice 
TOI, Ljubljana«, objavljen v »Obrt
nem Vestniku« z dne 12. septembra 
1930 št. 37 na uvodnem mestu lista 
v prvi koloni, zahtevam, da na za
konit način objavite sledeči popra
vek:

'Ni res, da večina obrtnega odseka 
z zborničnim podpredsednikom Ogri
nom na čelu dosledno briskira manj
šino in  pristransko postopa pri re
ševanju obrtnih prošenj in  se tudi 
ne briga za odredbe ministrstva za 
trgovino in industrijo in bana, tem
več je res, da se v odseku stvarno 
in objektivno obravnava in posluša 
"onenje vseh članov ter potem skle- 
'Pa z večino glasov. Tudi odredbe mi
nistrstva za trgovino in industrijo ter 
bana se vestno uvažujejo.

Ivan Ogrin 1. r., 
načelnik obrtnega odseka 

Zbornice TOI.
Ljubljana, dne 23. septembra 1930. 

Priporočeno.

V četrtek dopoldne se je vršila ple
narna seja Zbornice za trgovino, obrt 
in industrijo v Ljubljani. Predsednik 
g. I v a n J e l a č i n  je po pozdravu 
zastopnika banske uprave g. bansk. 
svetnika dr. Rateja naznanil, da je 
banska uprava odobrila zbornični 
Proračun iz odlokom z dne 25. julija 
t. L Na mesto člana g. Rudolfa Ster- 
meckega iz Celja, ki je odložil svoj 
mandat, je stopil g. Peter Osterc iz 
Beltincev.

Poročilo predsedstva o gospodarskem
položaju in o delovanju Zbornice.
Predsednik g. I v a n  J e l a č i n  je 

nato podal obširno predsedstveno po- 
jnočilo.

V poročilu o splošnem gospodar
skem položaju je omenjal skrčenje 
poslovnega prometa, ki je najbolj ob
čuten v premogovni industriji, a tudi 
v  lesni trgovini je nastopila stagna
cija, kakršne ne pomnimo že 25 let. 
Tudi izvoz živine je padel, kriza je 
v vinogradnih krajih zaradi konku
rence Dalmacije, prava katastrofa je 
pa zadela hmeljarstvo, edino zadovo
ljivi so pa uspehi tujskega prometa. 
Zaradi težkega gospodarskega polo
žaja je zbornica predvsem delovala na 
omiljenje davčne prakse.

Država naj bi vodila v trgovini po
litiko intenzivnejše zaščite domačega 
dela, da se v industriji osamosvojimo 
od inozemstva in bi mogli vsaj doma
če surovine predelovati doma. Izved
ba zaključkov sinajske, bukareške, 
varšavske konference nalaga zborni
ci pojačano delo.

Med uveljavljenimi gospodarskimi 
zakoni je omeniti zakone o državni 
obrambi, o pospeševanju živinoreje, 
o  sanaciji vasi, o gozdih, o hudourni

kih, o nadzorovanju prometa z živili, 
o vinu, o avtorskem pravu ter o k re
ditu za organizacijo izvoza deželnih 
pridelkov, med zakonskimi projekti 
sta pa najvažnejša načrta novega 
obrtnega reda in zborničnega zakona.

Poročilo o finančnih zadevah raz
pravlja predvsem o državnem in ba
novinskem proračunu, poglavje o dav
čni zakonodaji pa govori o 'izpremem- 
bah v finančni zakonodaji in omenja 
reorganizacijo finančne uprave, zakon 
o neposrednih davkih, zlasti poostri
tev družbenega davka, določila glede 
sestave reklamacijskih odborov, za
kon o porabi 20 odst. kronskih pri- 
znanic za plačilo davkov, ureditev 'z- 
mere vojnice, trošarinski zakon in re 
vizijo taksnega zakona ter delovanje 
zbornice v tej smeri. Zbornica je pri 
uredbi samoupravnih davščin vedno 
naglašala, naj se urede v smislu nje
nih predlogov. Ker se predpisi in 
vterjavanje davščin zelo težko občuti, 
je zbornica delovala na omiljenje nji
hovih trdot. Zbornica je med drugim 
izposlovala omiljenje v pekovski, me
sarski in zidarski obrti, za rokodelce 
v šteri, za posestnike gozdov in glede 
davčnih zaostankov, zavzela se je pa 
tudi za ponovno uvedbo davčne var
ščine pri uvozu in izvozu blaga po 
inozemcih te r opozorila davčno upra
vo na poslovanje pridobitnih zadrug 
z nečlani.

V trgovski zakonodaji so uveljav
ljeni zakoni o pobijanju nelojalne 
konkurence, o razprodajah, konkurz- 
ni zakon in zakon o prisilni! poravnavi 
izven konkurza ter naredba o stati
stiki konkurzov in prisilnih porav
nav. Zbornica je dosegla uspehe pro
ti prepovedanemu zbiranju naročil in 
intervenirala glede krošnjarenja, 
protizakonitega poslovanja nekaterih 
konsumnih zadrug, predpisane označ
be obratovališč in izdajanja obrtnih 
listov brez dokaza usposobljenosti. 
Urejeno je vprašanje odpiranja in 
zapiranja trgovin ter obratovanja ob 
praznikih.

Ljubljanska borza je vzdržala svo
jo dosedanjo pozicijo, a želeti bi bilo, 
da se je gospodarski krogi tesneje 
oklenejo.

V ospredju socialnopolitičnih vpra
šanj stoje vprašanja revizije zakona 
o zavarovanju delavcev, o zaščiti de
lavcev in o inšpekciji dela, ki jim 
zbornica posveča največjo pozornost, 
prav tako pa tudi Trgovskemu pod
pornemu in bolniškemu društvu ter 
reviziji za uvrstitev obratov v nevar
nostne razrede.

Zbornica se je zavzemala za do
graditev železnice na Sušak in za vsa 
druga aktualna prometna vprašanja, 
ki o njih poročamo na drugem me
stu. Mnogo je storila tudi za gospo
darsko propagando in je organizirala 
našo udeležbo na razstavi v Barcelo
ni te r se udeležuje priprav za raz
stavo ju go slovenski h vin v Barceloni 
in pri izdajah raznih adresarjev.

Poročilo o obrtniških zadevah go
vori predvsem o krizi tudi v obrtni

ških krogih in o njeni omejitvi. Teh
nični razvoj napreduje zlasti v mizar
ski obrti in prirastek obrtniških pod
jetij kaže rastočo tendenco. Zbornica 
je izvršila tudi obilo dela obrtno-prav 
nega značaja ter se izjavila tudi o na
črtu zakona o zgradbah.

Poročilo je bilo soglasno odobreno.

Prometne zadeve in davčne zadeve.
Po poročilu računskih pregledni

kov, ki so našli pri pregledu blagajne 
vse, v redu, je podal g. I v a n  M o - 
h o r  i  č obširno in strokovnjaško po
ročilo o prometnih vprašanjih, kon- 
zulent g. F r  a  n Ž a g a r  pa o refor
mi davka na poslovni promet. Vse
bino obeh izredno zanimivih poročil 
bomo priobčili v prihodnjih šte
vilkah.

0 unifikaciji čekovnega prava
je poročal zbornični tajnik g. dr. 
I v a n  P l e s s ,
o tarifah' za poštni čekovni promet 

pa je podal poročilo konzulent g. 
Ž a g a r .

Delovanje in uprava zborničnega 
zavoda za pospeševanje obrta.

K tem dvem točkam je poročal naj- 
preje zbornični podpredsednik g. 
I v a n  0  g r i n. Uvodoma je povdar- 
jal, da je zbornica napravila z usta
novitvijo tega zavoda velik korak na
prej za povzdigo naše obrti. Ena p r
vih nalog mora biti, da se obrtniki 
izobrazijo teoretično in strokovno, da 
se pospešuje obrt z razstavami do
mačih proizvodov, z učnimi tečaji, z 
izobrazbo spretnih delavcev itd. Po
trebno bi bilo, da državni urad za 
pospeševanje obrti, k i je sedaj v ro
kah banske uprave, sodeluje sporaz
umno z zborničnim zavodom za po
speševanje obrti. Dosedanji izvršilni 
odbor zborničnega zavoda je obstojal 
iz dveh obrtnikov in enega industrij- 
ca. Ker se je na eni zadnjih sej obrt
nega odseka izreklo mnenje, da so 
pri pospeševanju obrti interesirani 
tudi drugi gospodarski krogi, pred
laga zavod, naj se njegov statut iz- 
premeni v toliko, da bi štel izvršni 
odbor pet članov s petimi namestni
ki, in sicer 3 obrtnike, 1 industrijca 
in 1 trgovca.
Energičen nastop predsednika gosp. 
Jelačina za složno delo in red v za

voda za pospeševanje obrti.
Po izvajanjih g. Ogrina je povzel 

besedo zbornični predsednik g. Ivan 
J e l a č i n .  Povdaril je, da poročilo 
g. Ogrina ni bilo povsem točno in 
da zato smatra za potrebno v ko
rekturo dodati še nekatera pojas
nila.

Svoječasno se je skušal doseči 
sporazum med bivšima oblastnima 
upravama v Ljubljani in Mariboru 
ter mestnimi občinami v Ljubljani, 
Celju in Mariboru, da bi skupaj usta
novili zavod za pospeševanje obrti. 
Dne 15. marca 1. 1928. je bil plenu
mu zbornice predložen tudi pravil

nik za ta zavod, ki je bil sprejet. Vsa 
prizadevanja, da bi se k ustanovitvi 
zavoda pritegnile tudi druge korpo
racije, pa so bila zaman. Zato je lani 
sklenila zbornica, da osnuje zavod 
v lastnem področju. Izvoljena je bila 
širša uprava, ki se je 27. februarja 
letos konstituirala in izvolila v ožji 
odbor gg. Ogrina, Hohnjeca in inž. 
Remca. Proti tej izvolitvi je nastal 
odpor, ker ni bila zastopana manj
šinska skupina obrtnega odseka. Kot 
predsednik se je trudil, da bi ne
soglasja poravnal popolnoma objek
tivno, ker je imel vedno pred očmi 
dejstvo, da ima opravka samo s tr
govci, obrtniki in industrijci. Zlasti 
se je po 6. januarju prizadeval, da 
bi odpravil nasprotstva, ki so ostala 
iz preteklosti. Ker imamo v dravski 
banovini okoli 20.000 obrtnikov, je 
smatral za potrebno, da se del do
klad, ki jih plačuje industrija, pora
bi tudi v njihovo korist. Glede na to 
ima zbornica popolno pravico do 
vprašanja, kako se gospodari s pre
moženjem, ki je bilo določeno za za
vod za pospeševanje obrti. Vsa nje
gova prizadevanja, da bi odstranil 
nesoglasja, so bila zaman in končno 
je prišlo do tega, da je ban dravske 
banovine poslal dopis z dne 29. mar
ca, ki je bil naslovljen nanj in ki 
pravi, da pozdravlja poslovanje za
voda za pospeševanje obrti, da pa 
so v zadnjem času prevladale razne 
pritožbe, češ, da zapostavlja ta za
vod legitimne obrtniške organizaci
je in da je nepotreben list Jugoslo- 
venski obrtnik, ki ga izdaja ZPO. 
Pritožbe so bile tudi proti sestavi 
ožjega odbora zavoda, češ, da v njem 
ni zastopana manjšinska skupina 
obrtnega odseka, nadalje o postopa
nju svetnika Lebingerja v zadevi po
delitve koncesije zobofehniku v Li
tiji. Ker so te stvari končno prišle 
potom listov v javnost, je ban kot 
nadzorna oblast predsedniku zbor
nice naročil, naj strogo pazi, da se 
v vsem poslovanju varuje nepristra- 
nost in da se bo vodila le prava go
spodarska politika, kakor je bila 
označena v manifestu Nj. Vel. kralja 
od 6. januarja. Poudarjal je, da je v 
tem smislu delal že prej, čeprav so 
ga napadali od ene ali druge strani. 
Vedno je bil dosleden tistim nače
lom, ki so bila proglašena 6. januar
ja, in hoče tudi ostati nadalje. Po 
nalogu trgovinskega ministrstva bi 
se moral izvoliti v ožji odbor zavoda 
tudi zastopnik manjšine. Nadalje se 
imajo strogo izvrševati predpisi obrt
nega reda o posebnem zasliševanju 
obrtnih zadrug glede na izjave, ki jih 
ima podajati o gospodarskih stvareh 
zbornice na podlagi zakonov. V svr- 
ho pospeševanja obrti naj bi se na
dalje delalo sporazumno z državnim 
uradom za pospeševanje obrti, sploh 
pa naj bi se skrbelo za to, da bi se 
pospeševanje obrti vršilo enotno. 
Kot predsednik je skušal doseči so
glasje zaradi izdajanja lista Jugoslo- 
venskega obrtnika. Banu inž. Serne-
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cu na njegov dopis ni mogel dati 
prej odgovora, ker je smatral, da 
more samo plenum zbornice izpre- 
meniti odbor za vodstvo zavoda z.) 
pospeševanje obrti. Po njegovem 
mnenju mora biti ožja uprava zavo
da, dokler je integralni del zborni
ce, sestavljena tako, da bodo imeli 
vsi odseki priliko kontrole in da se 
ne bodo čule pritožbe, da se daje 
denar obrtnikom, za katerega se ue 
ve, ali se prav uporablja. Zato pri
poroča, naj se v smislu seje pred
sedstva sprejme predlog, da bi se 
kot člani eksekutive zavoda poleg 
njega kot predsednika zbornice do
ločili gg. Iv, Ogrin, Hohnjec, inž. Re
mec kot elani industrijskega odseka, 
Stanko Florjančič kot član trgovske
ga odseka, in kot zastopnik manjšin
ske skupine v obrtniškem odseku g. 
Rebek. V seji predsedstva je nagla- 
šal g. Ogrin, naj bi zavod sam izbrat 
zastopnika odseka, kar pa se ni zgo
dilo. Zato prosi, naj zbornica določi, 
koga izvoli kot zastopnika manjšino 
v ta odbor po želji bana, in ker je 
g. Ogrin vodja svoje skupine, pred
laga, naj se imenuje g. Rebek kot 
vodja druge skupine. Končno je 
predsednik Jelačin poudarjal, da bo 
strogo pazil na red v zbornici, kar je 
delal že tudi doslej, pri čemer se
veda ne omalovažuje opozorila gosp. 
bana, ki predstavlja nadzorno oblast. 
V zbornici mora biti samo ena bla
gajna in dokler bo predsednik, bo 
zahteval, da gredo vsa nakazila in 
izplačila po običajnem poslovnem re
du preko uradovega tajništva in sko
zi njegove roke. To se ne sme sma
trati kot kaka animoznost ali zasle
dovanje drugih namenov, poudarja 
samo, da ne bo trpel dveh blagajn, 
temveč samo eno. Kadar bodo »a za
vod za pospeševanje ehrti prispevale 
tudi druge ustanove in kadar bo tvo
ril nekak corpus separatum s poseb
nim kuratorijem, bo stvar seveda 
drugačna, dokler pa bo obstojal v 
zbornični strukturi, ne bo, dopuščal 
nobenih nepravilnosti.

Govor g. Jelačina je izval živahno 
odobravanje.

Nato se je oglasil k besedi pod
predsednik g. O g r i n ,  ki je izjavil, 
da je bil predsednik Jelačin že en
krat izvoljen v tročlanski svet za
voda za pospeševanje obrti. Prišel pa 
je na njegovo mesto inž. Remec, ker 
je bil mnenja, da ima predsednik 
zbornice itak popolnoma jasno dolž
nost nadzorstva in tudi ne gre, da 
bi kot predsednik bil član odbora 
pod njim, ki je samo podpredsednik. 
Kar se tiče dveh blagajn, je izjavil, 
da nima z denarjem ničesar opra
viti. Za malenkostne izdatke ima roč
no blagajno neki uradnik, in kolikor 
je zavod izdal denarja, je šlo vse 
skozi glavno blagajno. Kar se tiče 
izpremembe statutov, se strinja s 
predlogom, ako se pa to že na zadnji 
seji uprave zavoda ni zgodilo, je bi
lo krivo samo dejstvo, da je bil pre
velik trušč. Ker je predsednik na- 
migaval na dve strani, naslavlja nanj 
interpelacijo, ali mu je znano, da se 
na raznih sestankih članov zbornice 
in obrtnih zadrug očita drugim čla
nom obrtnega odseka, da niso bili 
pravilno izvoljeni v zbornico. Zato 
prosi predsednika, naj poskrbi, da 
s e  to razčisti.

Predsednik g. J e l a č i n  je izja
vil, da mu po čl. 38. poslovnika ne 
bi bilo treba odgovoriti na to inter
pelacijo, ker ni bila izročena pred 
prehodom na dnevni red. Ker pa 
noče vzbuditi utiša, da se je boji, 
prosi podpredsednika Ogrina, naj jo 
izroči pismeno in navede konkretna 
dejstva, nakar bo podal nanjo od
govor v prihodnji plenarni seji. 
Predsednik je ponovno poudaril, da 
je vedno skušal ublažiti nasprotstva 
v obrtnem odseku, kar pa se tiče 
pripombe g. Ogrina, da bi mu ne bilo 
morda ljubo sedeti tamkaj kot n a 
vadnemu članu, kjer je on za pred
sednika, izjavlja, da je tako disci
pliniran, da se zna v takih odsekih 
podrediti vodstvu načelnika, kakor 
je  to že primer v trgovskem odseku.

Načelnik obrtnega odseka g. V o 1 k 
je nato izjavil, da so nanj napravile 
razprave v obrtnem odseku zelo mu
čen vtis, k^r je videl, da se ne upo
števajo zakoni. Člani obrtpega odse

ka niso bili informirani o podrobno
stih, ampak samo gotovi gospodj ■. 
Za svojo osebo ugotavlja, da je do
bil vtis, da prevladuje strankarstvo, 
ne pa objektivnost in poštenost. 
Strankarstvo pa ne spada v zbor
nične odseke.

Svetnik g. R e b e k je naglašal, da 
je poteklo že tričetrt leta od usta
novitve zavoda za pospeševanje obr
ti, vendar pa člani zbornice še niso 
imeli prilike čuti, kako dela, ker ni 
bilo nobene plenarne seje. Zavod jo 
imel dve seji, obrtni odsek pa dve 
seji. širši odbor je pač izvolil ožji 
odbor, pozneje pa ni imel nobene 
seje. Prvi čin zavoda za pospeševa
nje obrti je bila famozna okrožnica, 
ki jo je izdal g. Ogrin in s katero 
išče zavod zaupnike preko zadružnih 
organizacij širom svojega okoliša. 
Ta okrožnica je bila izdana brez žiga 
ali potrdila zavoda, odnosno zborni
ce ter je bila poslana raznim pro
svetnim društvom in privatnikom. Iz 
tega sledi, da se briskira zbornica 
kot legitimna korporacija. Odlok ba
na jasno dokazuje, da se mora legi
timno postopati z obrtniškimi orga
nizacijami, ki so prve poklicane k so
delovanju za pospeševanje obiii. 
Manjšina se je potegnila le za za
ščito zbornice in je takoj od vsega 
početka izjavljala, da je njeno so
delovanje vedno na razpolago ter 
tudi vedno lojalno sodelovala pri 
vseh akcijah. Najvažnejše, kar se je 
zgodilo pri upravi zavodovega fonda, 
pa je bil sklep ožjega odbora, da 
izdaja novo strokovno glasilo za 
obrtništvo. Manjšina je v proračun
ski razpravi nastopila proti temu 
predlogu, češ, da pomeni trošenje 
denarja in da je že dovolj strokov
nih listov, ki jih naj zbornica pod
pira na sličen način kakor n. pr. 
Trgovski list. Prvi čin zavoda je b i
la nastavitev uradnice iz organiza
cije, ki je bila po 6. januarju kot po
litična razpuščena. Na pritožbe je 
prišel odlok trgovinskega ministr
stva, nato pa banske uprave, ki ju 
pa vodstvo zavoda ni hotelo upošte
vati. Manjšina je z veseljem pozdra
vila ustanovitev zavoda za pospeše
vanje obrti in hoče tudi sodelovati, 
odločno pa je proti temu, da bi slu
žil kot izkoriščevalni objekt samo 
gotovim osebam.

Svetnik g. R o j i  n a  je predlagal, 
naj se zadeva odstopi obrtnemu od
seku, ki naj izvoli člane odbora za
voda za pospeševanje obrti ter nji
hovo izvolitev potrdi predsedstvo 
zbornice.

Podpredsednik g. O g r i n  je nato 
omenil, da je bil na prvem občnem 
zboru zavoda za pospeševanje obrti 
sprejet proračun z vsoto 210.000 Din. 
V statutih je tudi določeno, da ožji 
odbor lahko do zneska 10 tisoč di
narjev samostojno razpolaga.

Svetnik g. L o ž a r  omenja, da je 
položaj nekaterih strok danes tako 
sllab, da morajo gledali, da se po
primejo dela v sorodnih strokah. Če 
se je kakemu sedlarju dovolilo izvr
ševanje tapetniškega obrta, to ni ta
ka stvar, da bi se morali radi tega 
razburjati.

Svetnik g. G o l c  a r  je izrazil mne
nje, da pač ni bilo pravilno, ako se 
je v obrtnem odseku izmed klepar
jev, 'ki so prosili za instalacijsko kon
cesijo, izbralo samo pet. Postopalo se 
je proti predpisu zakona, ki določa 
štiriletno prakso, katere pa niso 
imeli.

Podpredsednik g. O g r  i  n je izja
vil, da se jih je zbralo pet samo zato, 
ker so imeli posebna priporočila od 
kleparske zadruge, da so izredno 
sposobni.

Predsednik g. J e l a č i n  je na
prosil g. Rojino, naj umakne svoj 
predlog, da bi obrtni odsek določil 
člane odbora zavoda za pospeševanje 
obrti ;na svoji prihodnji plenarni seji, 
ker bi to napravilo na g. bana samo 
vtis, da se hoče stvar zavlačevati. Zdi 
se mu v interesu stvari, da dobi za
vod takoj eksekutivo, ki bo kontrolni 
organ- Končno je obnovil svoj pred- 

; log, naj se  izvolijo za predsednika 
' zavoda g. Ogrin, za člane gg. Hohnjec 

in Jelačin, kot zastopnik industrijske

ga odseka inž. Remec, kot zastopnik 
trgovinskega odseka Stanko Florjan
čič in kot zasitopnik manjšine v obrt
nem odseku g. Rebek. Ker so prvi 
trije bili izvoljeni že v zadnji plenar
ni seji, g- inž. Remca pa je izvolila 
uprava in je g. Florjančič kot pred
stavnik trgovcev v širši upravi, gre 
torej samo za imenovanje g. Rebeka.

Pni glasovanju je bil predlog pred
sednika g. Jelačina sprejet z 20 gla
sovi proti 11.

G. O g r i n  je pri tem vzkliknil: 
Dva trgovca in  en industrijalec, ali je 
potem še obrtno pospeševalni zavod?

Predsednik g. J e l a č i n  je odvr
nil: V odboru so trije obrtniki, za
stopnika industrijskega in trgovske
ga odseka sta bila tudi že prej v 
njem, torej ste hoteli samo mene eli
minirati!

Nato je povzel besedo g. Ivan V r e 
č a r  iz Domžal, k i je izjavil, da ni 
glasoval ne za, ne prati. Delo v obrt
nem odseku se mu je zagnusilo po
sebno zadnji čas, ker je bil za od
pravo strankarstva v stanovskem de
lu. Smatra, da bi moralo vsaj po 6. 
januarju prenehati grdo strankarstvo. 
Volitve so bile že davno končane in 
ne gre pogrevati starih stvari. Pripo
ročal je složno sodelovanje.

Predsednik g. J  e I a č i  n je rea
giral na pripombo g. Ogrina, da je 
zavod posloval po svojem pravilniku. 
Poudaril je, da bi moral plenum ta 
pravilnik piej odobriti. Zato je pred
lagal, naj se naroči obrtnemju. odseku, 
naj sestavi tak poslovnik ter ga 
predloži prihodnji plenarni seji v 
odobritev.

iNa trditev g. Ogrina, da tak pra
vilnik že obstoji, je pojasnil general
ni tajnik g. dr. W i n d i  s c h e r  , da 
je bil sicer pravilnik svoječasno odo
bren, toda na podlagi domneve, da 
se bo osnoval poseben kuratorij za 
zavod za pospeševanje obrti, v kate
rem bi sodelovale tudi druge javne 
korporacije, kakor oblastne samo
uprave in večje mestne občine, Zgo
dilo se je to že junija leta 1828. Ker 
do skupnega sodelovanja ni prišlo, je 
potrebno, da obrtni odsek in odsek 
za pospeševanje obrti izdelata nov 
pravilnik in ga predložita plenumu v 
odobritev.

Nato je bil sprejet predlog pred
sednika g- Jelačina, da se izdelava 
pravilnika poveri obrtnemu odseku, 
ki naj ga predloži prihodnji plenarni 
seji v odobrenje.

G. R e b e k  je predlagal, naj zbor
nica sklene, da se ukine izdajanje 
>Jugosi ovensk ega obrtnika«, ker je 
že dovolj obstoječih strokovnih li
stov, in denar zanj uporabi kot pod
pora >Obrtnemu vestniku« in obema 
gostilničarskima glasiloma.

'Predsednik g. J e 1 a č i n je pojas
nil, da je predsedstvo na svoji seji 9. 
septembra sklenilo, da se prepusti za
vodu za pospeševanje obrti na prosto 
nadaljnje izdajanje Jugoslovertske- 
ga obrtnika«. V ostalem je bilo skle
njeno, da vodi posle tajništva obrtni 
referent dr. Pretnar in se mu dodeli 
kot namestnik koncipist g. 'Koce. Ker 
bo g. Rebek itak lahko sodeloval v 
odboru zavoda in tudi v . Jugoslovan
skem obrtniku«, ga je naprosil, naj 
umakne svoj predlog, na kar je tudi 
pristal.

Poslovanje zavoda za pospeševanje 
obrti.

Zbornični tajnik g. dr. P r e t n a r  
je nato poročal o poslovanju zavoda 
za pospeševanje obrti. Zavod je pri
redil doslej 16 tečajev, ki jih je ob
iskovalo 337 obrtnikov. Podpiral je 
tudii druge tečaje in priredil več pre
davanj. Funkrijonarje zavoda je po
slal na poučna potovanja v Gradec in 
na Dunaj, da prouče slične1 ustanove. 
Podprl je potovanje absolventov stro
kovne delovodske šole v Nemčijo in 
Avstrijo. 11 prosilcem je nakazal pod
pore za študije v inozemstvu. »Jugo
slovanski obrtnik«, k i izhaja na štiri
najst dni, je bil prvotno izdajan v 
2000 izvodih, pozneje pa se je to šte
vilo skrčilo na, plačujoče naročnike 
na približno 1000 izvodov. V bodoče 
se bo pošiljal tudi brezplačno zadruž- 

(Nadaljevanje na 3. strani.)

KAJ JE NOVEGA.
Borzno poročilo: Tuje valute so 

stale v prošlem tednu v dinarjih in 
sitjer: Berlin (nemška marka) 13.46, 
Budimpešta (pengo) 9.89, Curih (švi
carski frank) 10.60, Dunaj (avstr, ši
ling) 7.98, London (angleški funt) 
274.57, Newyork (dolar) 56.38, Pariz 
(fran. frank) 2.22, Praga (čehoslov. 
krona) 1.68, Trst (lira) 2.96.

Velike narodne manifestacije so so 
vršile začetkom tega tedna v Zagre
bu, kamor je v spremstvu ministrov 
prišel na služben obisk ministrski 
predsednik g. general Živkovič.

Kriza v fašizmu je postala v zad
njem času tako akutna, da so se iz
vršile izmenjave funkcijonarjev že 
na najvišjih vodilnih mestih in se že. 
govori o namestniku Mussolinija.

Grafično šolo v Beogradu otvori 
ministrstvo trgovine in industrije 'in 
sicer se otvori pouk še letos; šola bo 
imela tri razrede.

Avstrijska vlada je podala demisi- 
jo, ker je več članov demisijoniralo 
radi imenovanja graškega podžupana 
dr. Straffela za generalnega direk
torja avstrijskih železnic.

Povečanje bakarske luke namera
vajo izvršiti neke angleške družbe, 
ki se interesi rajo za eksploatacijo 
nekaterih jugoslovanskih rudnikov 
ter izvažati rudo preko Bakra.

Kongres gospodarskih zbornic v 
Beogradu, ki se je vršil prošli te
den, je zaključil z ugotovitvijo, 
bode za naš letošnji izvoz na razpo
lago za 7040 milijonov Din proizvo
dov, pri čemer bo vrednost živali in 
živalskih proizvodov znašala 2234 
milijonov, lesa in rud 2118 milijonov, 
industrijskih in obrtniških proizvo
dov pa 647 milijonov Din.

Zmagale so ekstremne stranke v 
Nemčiji pri volitvah v prošlem ted
nu, pri čemer so dobili od vseh 573 
mandatov soc. demokrati 143, narod
ni socijalisti 107, komunisti 75,

Načrt novega trgovskega zakona ‘n 
izdeluje v ministrstvu pravde; v ko-/ 
misiji je tudi profesor ljubljanske 
univerze g. dr. Škerlj.

Zakon o zgradbah (stavbni red) jo 
bil v eni zadnjih sej Vrh. zakonodaj
nega odbora načelno sprejet in pridi' 
prihodnje dni v plenum.

Cene bakru so se ponovno znižale 
na svetovnih tržiščih in sicer od 
11.30 na 11.05 dolarskih centov za 
funt cif evropska luka.

Mestni proračuni znašajo za Beo
grad 371 mil., Zagreb 109 mil., Ljub
ljano 85 mil., Sarajevo 31 mil., Skop
lje 39 mil.

Veliko razburjenje med Čehoshi- 
vaki in Poljaki so povzročile lažnivo 
vesti fašističnega časopisja o kata
strofi našega parnika Karadjordje, 
ker očitajo, da so bili Sokoli pijani 
in uganjali nelepe stvari.

Sej obrtniških zadrug glasom po
sebnega odloka ministrstva za trgo
vino in industrijo ni treba prijavljati 
policijskim oblastvom.

V Ženevi so se vršila v prošlem 
tednu v okviru Društva narodov važ
na gospodarska pogajanja med za
stopniki poedinih držav, med temi 
tudi Jugoslavije in Nemčije.

Sovjetska zunanja lesna trgovina 
je v zadnjih letih porastla za več kot 
150% in danes pritiska na svetovni 
trg s svojo konkurenco tako, da se 
čutijo posledice tudi v naši lesni tr
govini.

Nemška avtomobilska industrija je 
utrpela v zadnjih letih ogromne iz
gube, ki znašajo — kakor se po
roča — od leta 1924. dalje do ene 
milijarde Din.

Ministrski predsednik Pero Živko
vič je odredil, da tudi po tiskovnem 
zakonu ni prepovedana objektivna 
kritika dela in ponašanja organov 
oblasti, seveda pod osebno odgovor
nostjo pisca za resničnost njegovih 
navedb.

Gostilničarski dom si grade gostil
ničarske organizacije v. Ljubljani na 
Prulah ter bo v njem razen pisarno 
nameščena tudi gostilničarska šola.

Petdnevni delovni teden namerava 
uvesti v svojih obratih znani čevljar
ski industrijalec Bata.
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t v o r n ic e  o l ja ,  firneža, la k o v  in barv (boja)
d. z o. as.

CenSraFa v  L ju b lja n i * ifr a n jo  Medič 
T o v a r m e :  L J u b l j a n a - M e d v o d e  -  D om žale
P o d r u ž n ic e  in  sIcSži<d.S&e;£2: M arib or , N o v is a d  j

Lastni dom. proizvodi: laneno olje, fimež, vse vrste lakov 
in emajlno lakastih barv, oljnatih barv, kemijsko čistih, 
olepšanih in navadnih prstenih barv vseh vrst in nijanc, steklarski 
kit, čopiče anamke „Merakl“ in sploh vse v barvarsko stroko 
spadajoče blago za Obrtnike« trgovino, industrijo, za železnicei, 
pomorstvo in zrakoplovstvo po solidnih cenah in točni postrežb

niim organizacijam ter nadaljevalnim 
solarn. Zavod je pospeševal obrtniške 
razstave ter uvedel tudi informacij
sko službo.

Svetnik g. L e n a r č i č  je prosil, 
naj bi se v bodoče vsa slična poročila 
izročila članom zbornice že pred se
jo, da jih lahko prouče.

Nato je bilo poročilo g. dr. Pret
narja odobreno.

Predlogi.
Nato so prišli na vrsto razni pred

logi članov zbornice. Svetnik Br u -  
d e r m a  n n je vložil [predlog, naj 
zbornica posreduje pri banski upra
vi, da se pobiranje občinskih troša
rin prilagodi zakonitim določbam.
— Svetnik dr. R e h a r  je predlagal, 
naj zbornica izposluje, da se število 
članov davčnih reklamacijskih odbo
rov v Ljubljani in Mariboru poviša 
najmanj za 8, da bodo mogli biti v 
njem v zadostni meri zastopani tr
govina, obrt in industrija, ki tvorijo 
nad 98 % davkoplačevalcv, nadalje, 
‘ta članstvo v reklamacijskem odbo
ru ne bo vezano na bivališče v kra- 
•R v katerem zaseda reklamacijski 
°dbor. — Svetnik V r e č a r  je pred- 
lagal posredovanje, da se tudi roko
delci, ki so samostalno drugim na 
službo za odškodnino z izključno ali 
Pretežno uporabo lastne telesne mo
či, uvrstijo v smiislu zakona o nepo
srednih davkih v 3. davčno skupino.
— Svetnik Sušnik je predlagal po- 
siedovanje, naj se zakon o neposred
nih davkih, izpremeni v toliko, da se 
n& skupni dohodek do 10.000 Din ne 
pobira dopolnilni davek. — Svetnik 
^ P a n i č e k  je predlagal posredo
vanje pri banski upravi, naj -izda na
vodila sreskim načelstvom, da se od
pravi posečanje privatnih strank po 
trgovskih potnikih, kar se zlasti do
gaja na deželi. — Svetnik V o l k  je 
predlagal posredovanje za odpravo 
dopolnilnega davka in znižanje prd- 
dobninskega ključa, uvedbo eksi
stenčnega minima, ali pavšaliranja 
te r  upoštevanje pri ocenjevanju do
hodkov plačilne zmožnosti obrtnikov.
— Svetnik g. R e b e k  je predlagal 
uvedbo ukrepov za obvezno zavaro
vanje samostojnih obrtnikov, ki naj 
se izvede ločeno od obstoječega de
lavskega zavarovanja. Za področje 
dravske banovine naj bi se ustano
vila samostojna zavarovalnica za vse 
zavarovalne panoge.

S tem je bil dnevni red izčrpan. 
Ob zaključku je predsednik g. Jela
čin čestital svetniku g. L e n a r č i 
č u  k 50-letnemu jubileju njegove 
poroke, ki ga je nedavno praznoval, 
ter se je njegovim čestitkam pridru
žila vsa zbornica.

Nato je sejo zaključil ob 1-15.

Tečaji.
OBRTNIŠKI TEČAJI ZA NEMŠČINO,

Zavod za pospeševanje obrta Zborni
ce TOl v Ljubljani priredi tečaj za pouk 
v nemščini za obrtnike, pomočnike in 
vajence in sicer en tečaj za začetnike, 
enega za one, ki že nekoliko obvladajo 
nemščino. Pouk bo za vsak tečaj po 
dvakrat na teden in sicer ob delavnikih 
zvečer od pol 8. do 9. ure, po možnosti, 
če hi bilo to udeležencem ugodneje, <tudi 
v nedeljo dopoldne. Pouk se začne za
četkom oktobra ter bo trajal do konca 
aprila. Poučevalo se bo po Berlitzevi 
metodi, ki najhitrejše pripomore do res 
Praktičnega uspeha. Znanje nemškega 
jezika omogoča strokovno izpopolnitev 
v inozemstvu in mu napravi dostopno 
°bsežno strokovno literaturo, ki je pisa- 
na v nemščini. Zato so ti tečaji še po

sebno važni za naše obrtnike in obrtni 
naraščaj. — Prijave za tečaj je poslati 
ali se osebno zglasiti neposredno pri 
Zavodu za pospeševanje obrta Zbornice 
T0I, Beethovnova ulica 10, II. Pristoj
bina za tečaj za mojstra in delovodje 
mesečno po Din 10-—, za pomočnike 
Din 5-—, za vajence je pouk brezplačen. 

* *  *

TEČAJ ZA AVTOGENO VARENJE 
V MARIBORU.

Zavod za pospeševanje obrta Zborni
ce za TOI priredi v Mariboru tečaj za 
avtogeno varenje za začetnike in še ne- 
izvežbane varilce. Tečaj bo trajal celo
dnevno od 6. do 18. oktobra t. 1. Po
učevalo se bo varenje železnih pločevin, 
profilnega železa, cevi, jeklenih izdel
kov enostavnih in kompliciranih izdel
kov iz litega železa, avtomobilskih cilin- 
derskih blokov, štedilniških plošč, alu
minijastih, medeninastih in bakrenih 
predmetov. Pristojbina znaša za mojstre 
in delovodje 100 Din, za pomočnike di
narjev 50. Opozarjamo mojstre in po
močnike kovinarskih strdit, osobito klju
čavničarje, kovače in mehanike, da se 
udeleže tega tečaja. Prijave je poslati 
najkasneje do 2. oktobra t. 1. neposred
no Zavodu PO Zbornice za TOI v Ljub
ljani. Vsak prijavljenec dobi pismeno 
podrobna navodila glede časa in kraja 
pouka ter priprave potrebnega materi- 
jala itd. Udeleženci dobe ob zaključku 
tečaja uradno izpričevalo o obisku.

J. Zadravec:

Sodimo pravično.
šaleška dolina je govorila. Govo

rila pa n i samo v lastnem imenu, nje
ni protesti so odmev čustev iz src in 
duš obupajačegia jugoslov. obrtništva.

Mar me bodo zopet upravičeni pro
testi in prošnje - klici vpijočega v 
puščavi?

Da-li se bode našlo na merodajnih 
mestih tro-hico uvidevnosti v obrambo 
legalnega obrtništva?

Po dnevnem časopisju so padale 
ostre besede na šoštanjskem shodu. 
Marsikdo, k i ne pozna miselnosti zbo
rovalcev, bi jim zameril, misleč, da 
pretiravajo. Zato je treba, da položaj 
stvarno analiziramo z mirnejšega sta
lišča in da  si predočimo, kdo in kje so 
krivci na obstoječih razmerah.

Ne zdi se mi oportuno — ne zame
rite moji iskrenosti — valiti vso kriv
do na davčne uprave .in davčne urad
nike. Ne zamikam, da tudi ti v posa
meznih slučajih krivo sodijo* sodijo 
pa le redki so slučaji drugačnih 
motivov — vsled napačne informira
nosti ali pa po krivdi davčnih odbo
rov samih.

Če preiskujemo vzroke visoke ob- 
dačbe, moramo predvsem v obrambo 
(izvršiteljev zakona ugotoviti, d a  je 
ključ nove pridobnine 4 do 5krat 
večji kot je bil osnovni odstotek prej
šnje pridobnine.

Bočim je obrtništvo do uveljavlje
nja novega zakona o neposrednih 
davkih plačevalo 2% kontfngentira- 
nega pridobninskega davka, nalaga 
novi davčni zaikon 6 do 8% osnovne
ga državnega davka in poleg tega še 
v najnižji skupini 2% dopolnilne do
klade. Res je sicer, da je z novim 
davčnim zakonom ukinjena dohodni
na. Toda to dejstvo nas ne sme vara
ti, ker pretežna večina obrtništva v 
Sloveniji tega davka ni plačevala, ni 
plačevala zato, ker dohodki posamez
nikov niso presegali zakonitega davč
nega minimuma.

Ponavljam: obrtništvo plačuje da
nes 4 do 5krat večjo pridobnino kot 
doslej. Glavni krivec temu je zakoniti 
ključ. Sokrivec pa načLi odmerjanja,

inki ga izvršujejo davčne uprave 
davčni odbori.

Moji očitki se naj ne. smatrajo kot 
splošni. Pribiti hočem le, da so v 
mnogih slučajih slabe, površne, po 
nezanesljivih faktorjih ali pa po lju
deh, ki nimajo vpogleda v eksistenčne 
prilike našega obrtništva, izvedene 
informacije — cesto tudi take, ki so 
plod stanovskega ali osebnega sovra
štva — krive, da se  ustvari taka davč
na podlaga, ki tvori začetek nezado
voljstva in kritik e .

Če se temu nasproti s poznanjem 
zakona in razmer ter z dovolj pod
krepljenimi argumenti davčni odbori 
ne upro in če radi sebe in ljubega mi
ru popuščajo, potem je navadno facit 
teh poslov visok davek. Davčni od
bori ponekod niso preveč srečno iz
brani. Zdi se mi, da je bil prejšnji si
stem sestave odborov boljši.

Pa vzamemo, da je tako boljše, si 
moramo priznati, da je našim davč
nim odborom treba poduka o določ
bah zakona, spoznavanju razmer, v 
načinu ocenjevanja te r naj mi onii, ka
terih se to ne tiče, oproste, o nepri- 
stranoisti in pravičnosti individualne
ga odmerjevalnega dela. Davčni od- 

' bori naj ne sprejemajo kar sin bian- 
co« predlogov uprave; potrjujejo jih 

; naj le, če iste pravično in v soraz- 
! m er ju z enakimi obrati odgovarjajo 

eksistenčnim prilikam 'in davčni moči 
fatenta. Vztrajajo naj pri svojih skle
pih v zavesti, da bode davčna uprava 
za slučaj prenizke odmere vložila pri
ziv, o katerem razpravlja vestno in 
natančno, strogo upoštevaje vse dkol- 
ščine, prizivna komisija.

Pri mnogih slučajih žal tudi obrt
niki sami greše z napovedbo. Nepre
vidno ali nepremišljeno, previsoko 
ali prenizko sestavljane napovedi so 
često posledice visokih predpisov. 
Sestava napovedi je po novem davč
nem zakonu umetnost zase. Obrtniki 
naj se v to svrho poslužujejo svojih 
zadrug in društev, nikakor pa pri tem 
naj ne pozabijo dejstva, da jih njih 
državljanska dolžnost, dajati kralju, 
kar je kraljevega«..

In če so prisiljeni,, da vložijo re- 
kurz, naj se ravnajo zopet po pred- 
stoječih nasvetih. Rekurzi brez doka
zov, brez vsaj priprostih na dejstva 
se naslanjajočih argumentov ali pa 
rekurzi, pisani v nevljudnem tonu ali 
pa v izraziti demagogiji, so sredstva, 
<d zamorejo preje škodovati kot kori
stiti. Z mirnim, dostojnim, z dokazi 
podprtim prizivom, vsebujočim kra
jevne prilike, ureditev delavnice, let
nih delavnih dni, konkurenčne prili
ke, izgube, rodbinske nesreče itd. bo
ste, — zlasti če ste v stanju te doka
ze Dodpreti s  knjigami ali beležki, 
dosegli, da se popravi storjena k ri
vica.

Gemerelno obdolževati davčne 
uprave ni taktno. S tem načinom si 
le škodujemo. Oe v posameznih slu
čajih vidite, da se gode v splošnem 
obrtništvu krivice in da ima ta ali 
oni referent prevelike ambicije, po- 
služite se vaših stanovskih organiza
cij, vaših zvez, zadrug in društev in 
pritožite se. Resno dvomim, da ste 
na pravem potu, če mislite doseči 
zboljšanje položaja, kot sem to čital 
v nekem slovenskem dnevniku, s p re
mestitvijo srbskih uradnikov v Slo
venijo. Nadejam se, da je bil to klic 
obupanega posameznika.

Sa’oječasno so se prirejali pred vsa
kokratno sejo davčnih komisij se
stanki. Te sestanke je prirejevala 
Zbornica. Mislim, da bi bilo primerno, 
če v očigled prilikam Zbornica obno
vi prirejevanje podučnih sestankov, 
naše organizaciji pa, da ji' grejo v 
tem oziru na roko. Samoposebi umev
no ostane poleg tega naša dolžnost,

da neutrudljivo stremimo po znižanju 
davka, zaenkrat vsaj po odpravi do
polnilnega davka in za znižanje klju
ča.

Slišal sem svoječasno iz ust nekega 
visokega finančnega dostojanstvenika, 
da je stvar v toku; odnehati ne sme
mo, dokler ne dosežemo izpolnitev 
zahtev. Ko smo si že vse to predočili, 
moramo si še priznati resnici na lju
bo: huje kot državni davek tarejo nas 
samoupravne doklade. Visoke bano
vinske dokiade so predmet vsestran
ske kritike. Srezke ne zaostajajo in 
po občinah pa si tem lažje pomagajo 
/. nalaganjem visokih doklad obrtni
štvu, ker dohodki iz doklad izdatno 
znižanega zemljiškega davka ne za
ležejo.

S tem dovolj o davkih. Hotel sem 
se še dotakniti rakrane — šušmar- 
stva, ki je v tesni zvezi naših težkih 
bremen. Pridržujem si to za prihod
njič, prosim pa, da se mi iskrenih 
mnenj mojega današnjega članka ne 
Šteje v zlo.

Pričetek pouka na obrtno- 
nadaljevalnih šolah v 

Ljubljani.
Zveza obrtnih zadrug v Ljubljani 

obvešča vse prizadete mojstre v Ljub
ljani, da se prične pouk na obrtnih 
nadaljevalnih šolali dne 1. okt. 1930.

Vpisovanje se vrši v nedeljo, dne 
28. sept. od 9. do 12. dopoldne na 
dekliški osnovni šoli pri Sv. Jakobu 
za vajenke ženske umetne oblačilne 
in pletilne obrti, na I. deška osnovni 
šoli na Ledini za kovinske obrti, na 
II. deški osnovni šoli na Cojzovem 
grabnu za stavbne obrti, na III. deški 
osnovni šoli na Vrtači za splošne 
obrti in na IV. deški osnovni šoli na 
Prulah za moške umetne, oblačilne 
in pletilne obrti.

V' smislu § 99 b in  § 100 obrtnega 
reda so dolžni brez izjeme vsi vajenci 
in vajenke obiskovati obrtno nadalje
valne šole.

Nanovo vstopivši vajenci in vajen
ke morajo k vpisovanju prinesti zad
nje šolsko izpričevalo, oziroma šolsko 
odpustnico, učno pogodbo in 22 Din, 
kot šolnino in vpisnino. Šolnina zna
ša mesečno 20 Din.

A n t o n  S m o le, livar, Dobrova pri Lj.:

Kovinarji, 
bodimo zavedni!

Kljub temu, da se toži o krizi naše 
kovinske industrije, posebno s strani 
malega obrtnika, se na poziv glede usta
novitve »produktivne zadruge« ni ogla
sil še nihče razen enega.

Da tožimo obrtniki kovinskih strok o 
pomanjkanju dela v državi, katera mora 
uvažati izdelke, k i bi jih mi doma la
hko izdelovali za težke miljone, si reče
mo lahko, da smo malobrižni. Pomisli
mo, da je naša država agrarna, da hi 
lahko doma izdelali velikanske množine 
poljedelskega orodja in strojev, za kar 
pride ravno naša kov. stroka v poštev. 
Veliko potrebe bi naše obrtniško krilo, 
ako bi bilo združeno v kaki posebni 
zadrugi. Ni nam potreba, da imamo to
varne, iz katerih bi stroji leteli na trg. 
Ako pa mali kovinarji rešimo 3 do 4 
naše sorodne obrti, sem pa popolnoma 
prepričan, da izdelamo lahko najnovej
ši poljedelski stroj. Seveda to le pod 
pogojeni, če hočemo obrt sistemizirati.

Če bi se morala opustiti akcija, za 
katero je v tem listu dal pobudo gospod 
Iv. Rebek iz Celja, bi za nas kovinske 
obrtnike ne bilo prav častno in nam je
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sveta dolžnost, da semena, katerega je 
on vrgel v zemljo, pomagamo vskaliti. 
Nikakor pa ne smemo biti malenkostni 
in gledati na gotovo zadrugo, o kateri 
se je že vsled te debate pisalo, češ da 
ni uspevala, ker je morala vsled ne
prave poti pasti v vodo.

Dolžnost naša je, da poskusimo ko
vinsko obrt v naši državi dvigniti, kar 
pa se bo dalo doseči le s pomočjo 
produktivne zadruge. Bodimo v zavesti, 
če bodemo kaj ustvarili, da bode to 
naša korist in naš ponos, poleg tega se 
pa tudi našo mlado domovino obvaruje 
lahko tekom časa mnogih izdatkov za 
blago inozemskega izvora. Kovinsko de
lavstvo bo potem doma lažje živelo, 
kakor danes.

V slogi je moč!

IZ ORGANIZACIJ.
Strokovna zadruga čevljarjev za sodni 

okraj Litija sklicuje izredni občni zbor 
na nedeljo, dne 28. septem bra 1930., za 
Litijo, Šmartno in okolico, ob 13. uri v 
prostorih gosp. Meška v Litiji; v po
nedeljek, dne 29. septem bra 1930., ob 
16. uri za Zagorje in okolico v občinski 
dvorani v Zagorju. Dnevni red bo sle
deči: a) Davčne olajšave, b) Protest 
proti zidanju tovarne Bata v Jugosla
viji. c) Slučajnosti. — Opozorilo. Pomoč
niška preizkušnja za tretje četrtletje se 
vrši v mesecu oktobru 1930. Vajenci, ki 
bodo prositi do 1. oktobra t. 1., morajo 
vložiti prošnjo za pripustitev k  izpitu 
najkasneje do 1. oktobra t. 1. s pripada
jočimi listinami. Zamudniki ne bodo 
sprejeti. — Zagorje, dne 21. sept. 1930. 
Za zadrugo: Fr. K re n č ič ,  načelnik.

Obrtno društvo v Laškem ima svoi 
izvanredni občni zbor v nedeljo, dne 
'12. oktobra 1930 ob 13. uri v dvorani 
hotela Tadina v Laškem s sledečim 
dnevnim redom:

1. Poročilo načelstva.
2. G ospodarsko poročilo g. tajnika 

Dravske zveze obrtnih društev.
3. Dopolnilne volitve odbornikov.
4. Davčno vprašanje.
5. Sklepanje glede pristopa k zvezi 

obrtnih društev.
6. Sklepanje o § 13., točka L, dru

štvenih pravil.
7. Razni predlogi in sklepi.
Načelnik: Zupanc Blaž 1. r. Tajnik: 

Cilenšek Josip 1. r.

RAZNO.
Kakšne balančne tehtnice so dopu

ščene v javnem prometu? Kontrola mer 
in dragocenih kovin v Ljubljani je opo
zorila Zbornico za trgovino, obrt in in
dustrijo v Ljubljani, da so v zadnjem 
času razne firme uvozile iz inozemstva 
balančne tehtnice, katere absolutno ne 
ustrezajo veljavnim predpisom. Tako se 
uvažajo balančne tehtnice, katerih le
žišča in noži so docela prevlečeni z 
emajlno barvo. Nadalje se je ugotovilo, 
da so izdelana ležišča iz povsem meh
kega zeleza mesto iz najtršega jekla 
in da tudi oblike ne odgovarjajo pred
pisanim dimenzijam in oblikam. Ker bo
de kontrola mer pri izdaji uvoznega 
dovoljenja za omenjene tehtnice strogo 
postopala in bo oaKlonila uvoz predpi
som neustrezajočih tehtnic, opozarjamo 
interesente, naj se pri bodo~... naroč - 
lih ravnajo po zahtevah kontrole mer 
in dragocenih kovin. Interesentom, ki se 
zanimajo, kako naj izgledajo ležišča, je 
v zbornični pisarni skica na vpogled. J 
splošnem priporočamo, da se intere
senti, predno naroče merila iz inozem
stva, informirajo predhodno pri kontroli 
mer, v koliko so merila, katera nam era
vajo naročiti, dopustna za javni promet.

DOBAVE.
Dobave. Gradbeni oddelek Direk

cije državnih železnic v Ljubljani spre
jema do 30. septem bra t. 1. ponudbe 
glede dobave 222 komadov čopičev za 
pleskanje, 108 komadov jekleno-žičnih 
krtač, 165 kg suhega svinčenega mi- 
nija in 330 kg luskinasto-oklopne bar
ve. — Strojni oddelek Direkcije drž, 
železnic v Ljubljani sprejema do 3. ok
tobra t. 1. ponudbe glede dobave vi
jakov. (Pogoji so na vpogled pri ome
njenih oddelkih.) — Direkcija držav
nega rudnika Velenje sprejema do 1. 
oktobra t. 1. ponudbe glede dobave 26 
komadov kompletnih rudarskih krojev; 
do 6. oktobra t. 1. glede dobave elek
tromotorja, 500 m črnih plinovih in vo
dovodnih cevi, 400 m konopnenih cevi, 
6 komadov mazalic za olje, raznih čo
pičev in 300 kg ovsa. — Direkcija drž. 
rudnika Kakanj sprejema do 1. okto
bra t. 1. ponudbe glede dobave spi
ralnih svedrov; do 2. oktobra t. I. gle
de dobave 3000 kg masti, 2000 kg k a 

ve, 5000 kg riža in 2000 kg olja. — 
Direkcija drž. rudnika Breza sprejema 
do 2. oktobra t. 1. ponudbe glede do
bave 500 kg bencina. Direkcija držav
nega rudnika Senjski Rudnik sprejema 
do 6. oktobra t. 1. ponudbe glede do 
bave vijakov in matic, kolesnih delov 
in 10.000 kg karbida. Vršile se bodo 
naslednje ofertalne licitacije: Dne 6. 
oktobra t. 1. pri Direkciji državnih že
leznic v Subotici glede dobave mafe- 
rijala za vzdrževanje varnostnih na
prav; pri Direkciji drž. železnic v Za
grebu pa glede dobave svinčenega 
minija, barv, lanenega firneža, čopičev, 
ščetk, vazelina, smrekovih desk in le
tev, železa, žičnikov in krp za č išče
nje. (Predmetni oglasi z natačnejšimi 
podatki so v pisarni Zbornice za TOI 
v Ljubljani interesentom na vpog led ) 
— Dne 6. oktobra t. 1. se bo vršila pri 
računsko-ekonomskem oddelku Mini
strstva za gradbe v Beogradu ofer- 
talna licitacija glede dobave raznega 
železnega materijala. — (Oglas je na 
vpogled v pisarni Zbornice za TOI v 
Ljubljani, pogoji pa pri istem oddelku.)

Oddaja zgradbe železniškega mo
stu preko reke Rzave se bo vršila po 
tom ofertalne licitacije dne 6. oktobra 
t. 1. pri gradbenem oddelku Direkcija 
državnih železnic v Sarajevu. (Oglas ie 
na vpogled v pisarni Zbornice za TOI 
v Ljubljani, pogoji pa pri istem od
delku.)

Dobave. Direkcija drž. rudnika Ve
lenje sprejema do 6. oktobra t. 1. gle
de dobave električnega materijala, 70 
komadov jamskih strgač in 3 krožnih 
žag. — Direkcija drž. rudnika Kreka 
sprejema do 2. oktobra t. 1. ponudbe 
glede dobave 1500 kg kave. Dne 7. 
oktobra t. 1. pri Direkciji drž. železnic 
v Subotici glede dobave stenja, goril- 
cev, pločevinastih škatelj, usnjenih 
torbic za signalne zastavice; dne 8. 
oktobra t. 1. glede dobave baterijskega 
materijala; dne 9. oktobra t. 1. glede 
dobave 40.000 kom. azbestnih plošč. -  
Dne 8. in 9. oktobra t. 1. pri Direkciji 
drž. železnic v Sarajevu glede dobave 
raznega železa. (Predmetni oglasi z 
natačnejšimi podatki so v pisarni Zbor
nice za TOI v Ljubljani interesentom 
na vpogled.) — Dne 7. oktobra t. 1. se 
bo vršila pri računsko-gradbenem  od
delku ministrstva za gradbe v Beo
gradu ofertalna licitacija glede dobave
25.000 komadov porcelanastih izolator
jev; dne 8. oktobra t. 1. glede dobave
50.000 kg železne žice; dne 9. oktobra 
t. 1. pa glede dobave 63.180 kg brona
ste žice. (Oglasi so na vpogled v pi
sarni Zbornice za TOI v Ljubljani, po 
goji pa pri istem oddelku.) — Dne 4. 
oktobra t. 1. se bo vršila pri računsko- 
ekonomskem oddelku ministrstva za 
gradbe v Beogradu licitacija glede do
bave avtomobilnih šasij. (Oglas je na 
vpogled v pisarni Zbornice za TOI v 
Ljubljani, pogoji pa pri istem oddelku.)

Čitajte 
in 

razširjajte
, .OBRTNI 
VESTNIK"

w

Železnina orodje, okovjeitd.
^ S S S E S S S S

Porcelan
Steklenina

B O G D A N
LJUBLJANA, D unajska c. tl

(p o le g  f i g o v c a )

OBRTNA BANKA V LJUBLJANI
CENTRALA: KONGRESNI TRG 4
Telefon it. 2508 Raiun pri poltnl hranilnici v Ljubljani It. 12.051

PODRUŽNICA: LJUTOMER
Telefon it. 2503

w obrtne svrhe, pospešuje ustanavljanje obrtnih in Industrijskih podjetij, Izvriuje vse banlne trans, 
akcije najkulantneje. Vloge na knjižice in na tekoii raiun se obrestujejo kar najugodneje, vezane vloge po do

govoru primerno viie

MEHANIČNA
DELAVNICA

Pisalnih - računskih - razmnoževalnih 
strojev - fotoaparatov • gramofonov 
■ nalivnih peres - registrirnih blagajn 

Nadomestne dele za vse stroje

ZA POPRAVILO
Se priporoma

LUDV. B AR A G A  LJUBLJANA
Šelenburgova ulica 6

KREDITNO DRUŠTVO MESTNE HRANILNICE LJUBLJANSKE
dovoljuje posojila na menice in kredite v tekočem 
računu vsem kredita zmožnim osebam in tvrdkam

2a konaorni »Obrtnega Veattufcac Ivan MlheliK. Urednik iv>n Lombar. — Ttoakama »Merkurt, trg.-lud. <1. d. (p redila vrilk 0. Mlcbfilek). Val v Ljubljani.


